
افزایش واردات برنج؛ تبعات ممنوعیت
 در بازار ایرانی

گروه اقتصادی - واردات برنج با افزایش ۳۷ درصدی در سال جاری همراه بوده 
ولی ظاهرا در زمان مناسب به اندازه کافی انجام نشده است و اکنون اعمال ممنوعیت 
چهار ماهه و عدم واردات، از عوامل موثر بر افزایش قیمت برنج عنوان می شود؛ در 
شرایطی که پیش از آن نسبت به تبعات گرانی ناشی از این ممنوعیت به وزارت صمت 

هشدار داده شده بود ولی توجهی نشد.
افزایش قیمت برنج ایرانی در چند ماه اخیر به وضوح در آمار رسمی و بازار دیده 
می شود؛ به طوری که طبق گزارش مرکز آمار ایران در دی ماه امسال رکورد افزایش 
قیمت برنج شکســته شده و افزایش ۶۸ درصدی نسبت به پارسال داشته است، هر 
کیلو برنج ایرانی تا بیش از ۶۸ هزار تومان هم ثبت شده است، این در حالی است که 
مشــاهدات میدانی نشان از افزایش قیمت تا ۹۰ هزار تومان هم دارد. دلایل مختلفی 
از جمله خشکسالی، احتکار و تنش های دلالان در بازار برای این گرانی مطرح است 
ولی بخشی از آن را ناشی از عدم مدیریت واردات برنج می دانند. این در حالی است 
که آخرین وضعیت واردات برنج که از سوی لطیفی-سخنگوی گمرک ایران- به ایسنا 
اعلام شد نشان می دهد که در ۱۰ ماهه امسال بیش از یک میلیون و ۱۳۴ هزار تن به 
ارزش بالغ بر ۹۷۵ میلیون و ۷۳۸ هزار دلار از گمرک ترخیص و وارد ایران شده است، 
این واردات در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۳۳ درصد در وزن و ۲۷ درصد ارزش 
افزایش داشته است. در ۱۰ ماهه سال گذشته  ۸۵۲.۵ میلیون تن به ارزش ۷۷۱.۱ میلیون 
دلار برنج وارد ایران شده بود. واردات برنج در هر سال در چند ماه جهت حمایت از 
تولید داخل ممنوع می شود که در سال جاری نیز از ابتدای مرداد تا اواخر آبان ماه اعمال 
شد و در این فاصله روند ترخیص برنج ممنوع و یا تحت شرایط خاص بسیار محدود 
است، اخیرا کشاورز - دبیر انجمن واردکنندگان برنج - درباره چرایی افزایش قیمت 
برنج ایرانی همین ممنوعیت را مورد اشاره قرار داده و گفته است که »قبل از ممنوعیت 
به دولت اعلام کرده اند که واردات برنج تهدیدی برای برنج ایرانی نیست و نباید این 
ممنوعیت اعمال شــود، بعد از اتمام دوره ممنوعیت واردات، برنج وارد کشور شد، 
ولی این واردات زمانی بود که برنج ایرانی دچار ۱۰۰ درصد افزایش قیمت شده بود و 
دیگر در کاهش قیمت ها تاثیری نداشت.«این اظهارات در حالی مطرح شده که پیش 
از اعمال ممنوعیت واردات برنج بحث های زیادی در مورد عدم اعمال و یا تاخیر در 
آن جهت کنترل واردات و مدیریت بازار وجود داشت؛ در تیرماه امسال گمرک ایران 
در مکاتبه ای با وزارت صمت نسبت به جریان واردات برنج هشدار داده بود.ارونقی-
معاون وقت فنی گمرک- در مکاتبه با قبادی - معاون وقت بازرگانی داخلی وزارت 
صمت، با اشاره به کاهش واردات و اینکه موجود برنج در بنادر فقط حدود ۳۷ هزار تن 
است، خواستار بازنگری در تاریخ ممنوعیت فصلی واردات این کالا جهت جلوگیری 
از کمبود برنج یا افزایش قیمت آن در ماه های آتی شده بود.معاون فنی گمرک اعلام 
کرده بود که حدود ۱۰ فروند کشتی از مبدا برنج را بارگیری کرده و در حال رسیدن به 
ایران است که ممکن است بعد از ممنوعیت برسند و امکان ترخیص ندارند، بنابراین 
ممنوعیت با تاخیر شروع شده و یا سازوکاری اندیشیده شود. وی تاکید کرده بود که 
توجه به شرایط موجود و خشکسالی سال جاری به نظر می رسد که جهت جلوگیری 
از هرگونه تبعات کمبود برنج یا افزایش قیمت آن در ماه های آتی، تصمیم ابلاغ شده 

در مورد ممنوعیت فصلی نیاز به بررسی مجدد و بازنگری فوری خواهد داشت.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی جزئیات دستورالعمل 
ارائه خدمات پایه بانکی به صورت 
غیرحضوری، مصوب شورای عالی 

مبارزه با پولشویی را تشریح کرد.
، علی صالح آبادی در خصوص 
مصوبــه شــورای عالی مبــارزه با 
پولشویی گفت: دستورالعمل مهمی 
به تصویب شــورای عالــی مبارزه 
بــا پولشــویی رســید؛ اهمیت این 
دســتورالعمل از آنجاست که امکان 
ارائه خدمات پایه بانکی به صورت 
غیرحضــوری را بــه مــردم فراهم 

می کند.
وی افزود: باتوجه به شــرایط 
کرونــا و ازآنجایی کــه درصددیم 
دسترسی مردم به نظام بانکی تسهیل 
شود در این جلسه  شرایطی تصویب 

شــد که مردم بتوانند از خدمات پایه 
بانکی به صورت کاملًا غیرحضوری 

بهره مند شوند.
رئیس شورای پول و اعتبار در 
توضیح این دستورالعمل عنوان کرد: 
براین اساس روش های احراز هویت 
به شکل غیرحضوری خواهد بود و 
افراد برای افتتاح حساب و دریافت 
خدمات از شبکه بانکی و موسسات 
مالــی و اعتبــاری می توانند بدون 
مراجعــه فیزیکی به شــبکه بانکی  
کشــور به صورت غیرحضوری از 

این خدمات بهره مند شوند.
صالــح  آبــادی خاطرنشــان 
کــرد: روش های انجــام کار در این 
دســتورالعمل به گونــه ای در نظر 
گرفته شده است که هم احراز هویت 
غیرحضــوری به صــورت کامل و 

بــدون خلل انجام شــود و در عین 
حال افــراد بتوانند با روش هایی که 
در دستورالعمل دیده شد و به واسطه 
آن احراز هویــت برای بانک محرز 
می شود، خدمات را از بانک دریافت 
کنند. رئیس کل بانک مرکزی ضمن 
تأکید بر اینکه کمافی السابق خدمات 
حضوری نیز به مشــتریان توســط 
شــبکه بانکی ارائه می شود؛ تصریح 
کرد: از این پس در کنار ارائه خدمات 
به صورت حضوری به روال ســابق 
توســط بانکها، اگر شخصی تمایل 

نداشت که به شــعبه بانک مراجعه 
کند مــی تواند از خدمــات بانکی 
به صورت غیرحضــوری بهره مند 
شــود. صالح آبادی با بیان اینکه در 
این دســتورالعمل روش های احراز 
هویت غیرحضوری به تفصیل بیان 
شده و مشتری در چارچوب یاد شده 
احراز هویت می شــود و می تواند از 
 خدمــات شــبکه بانکــی بهره مند 

شود. 
یادآور شــد: ضروری اســت 
بانکها در چارچوب دستورالعملی که 

یکشنبه تدوین شد، زیرساخت های 
فنــی و فناورانه خود را ایجاد کنند و 
مجازند که نسبت به پیاده سازی این 

روش ها اقدام کنند. 
ذکر این نکته ضروری اســت 
که تا پیش از این، شبکه بانکی مجاز 
به انجام این امر نبوده اســت. لذا هر 
بانکــی در این زمینه می تواند برنامه 
زمان بنــدی خاص خود را داشــته 
باشــد و امید است که از اوایل سال 
آینده بانکها این امر را عملیاتی کنند. 
صالح آبــادی در پایان ضمن تأکید 

بر لزوم رعایــت مقررات و ضوابط 
در شــبکه بانکــی، تصریــح کرد: 
بانکها باید مقــررات مختلفی را که 
بر شــبکه بانکی بانکی حاکم است، 
رعایت کنند و در صورت تخطی از 
مقررات، هیأت انتظامی بانک ها در 
بانک مرکزی این موارد را بررسی و 

با آنها برخورد می کند.

گروه اقتصادی - عضو ســابق 
شــورای عالی بورس با بیان اینکه راه 
نجات اقتصاد کشــور، توســعه بازار 
سرمایه اســت، گفت: وزیر اقتصادی 
و دارایی با توجه به ســوابق خوبی که 
از خود بر جا گذاشــته است، توانست 
دغدغه های بازار سرمایه را به صورت 

درست به رییس جمهور انتقال دهد.
»شاهین چراغی« روند معاملات 
بورس در چنــد وقت اخیر را ارزیابی 
کرد و افزود: باید این واقعیت را پذیرفت 
که دولت ســیزدهم از زمان روی کار 
آمدن، به دلیل کســری بودجه هایی که 
از دولت های قبلی به این دولت انتقال 
پیدا کرده بود، کار خود را با خزانه خالی 

آغاز کرد.
وی با اشــاره به وعــده آیت الله 
رییســی در حمایت از بورس، گفت: 
همیشــه و در دولت های قبل هم با این 
مشــکل مواجه بودیم که دولت ها به 
چند ماه نیاز داشــتند تا بتوانند خود را 
با وضعیت کشور هماهنگ کرده و تیم 

اقتصادی همسو با یکدیگر به همکاری 
بپردازند و مشکلات موجود بر سر راه 

فعالیت خود را برطرف کنند.
عضو سابق شورای عالی بورس 
ادامــه داد: در دولت ســیزدهم، وزیر 
صمــت، وزیر نفت، وزیــر اقتصاد و 
رییس کل بانک مرکزی کاملا متحد با 
یکدیگر در حال هدایت کشور هستند.

وی اظهار داشــت: باید بپذیریم 
فشارهایی که بر معاملات بازار سرمایه 
وارد شده اســت، ناشی از خالی بودن 
خزانه دولت است که این اتفاق تحت 
تاثیر اقدامات دولت سیزدهم رخ نداده 
است، برای رفع این مشکل راهکارهای 
مختلفی از سوی مسوولان دنبال شده 
است تا بتوانند اقدام به رفع این مشکل 

کنند.
چراغی بیان داشت: بهترین اقدامی 
که از ســوی وزیر اقتصاد انجام شــد، 
این بود که نامه ای را به رییس ســازمان 
مدیریــت برنامه و بودجه نوشــت و 
نسبت به این موضوع  اطلاع رسانی کرد 

که تامین مالی از طریق بازار سرمایه با بالا 
بردن قیمت حامل های انرژی می تواند 
باعــث ایجاد تخریب هــای جدی در 
اقتصاد کشور شود که خوشبختانه وزیر 
اقتصاد به موقع دســت به این کار زد و 
توانست مانع از ایجاد بحران جدی در 
کشور شود. عضو سابق شورای عالی 
بورس بــا تاکید بر اینکــه وزیر امور 
اقتصادی و دارایی با توجه به ســوابق 
خوبی که از خود بر جا گذاشــته است، 
توانست دغدغه های بازار را به صورت 
درست به رییس جمهوری انتقال دهد، 
گفت: خاندوزی در این زمینه به موقع 
عمل کرد و به دنبال فعالیت های خود 
توانســت حمایت های خوبــی را از 

سهامداران داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه رییس سازمان 
بورس و وزیر اقتصاد به شــدت پیگیر 
وضع حاکم در بازار هســتند و از هیچ 
اقدامی بــرای بهبود وضعیــت بازار 
کوتاهــی نکردند، افزود: اکنون اقتصاد 
کشــور تحت تاثیر عدم فروش نفت 

و تحریم ها بــا وضعیت خوبی همراه 
نیســت؛ بنابراین وزیر اقتصاد و رییس 
ســازمان بورس در تلاشند تا بتوانند 

زمینه ساز ایجاد رونق در بازار باشند.
چراغی خاطرنشــان کــرد: تنها 
گزینه ای که می تواند باعث ایجاد رونق 
بازار شــود، ایجاد نوعی توافق است تا 
کســری بودجه از محل فروش نفت 
جبران شود و دولت از این محل قادر به 
کسب درآمدی بیشتر باشد. عضو سابق 
شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: هر 
چه به سمت جلو پیش می رویم با توجه 
به تدابیر وزیــر اقتصاد، وزیر صمت، 
وزیر نفــت و رییس کل بانک مرکزی 
می توان امیدوار به رفع مشکلات حاکم 
در کشور باشیم که امیدواریم مصوبات 
خوبی هم از شــورای عالی بورس به 

بیرون منتقل شود.
وی به مصوبه اخیر ستاد اقتصادی 
دولت اشاره کرد و گفت: تلاش زیادی 
از سوی مسوولان برای آن مصوبه ۱۰ 
بندی انجام شد و وزیر اقتصاد و رییس 

سازمان بورس توانستند با پیگیری های 
مکــرر خود از حق ســهامداران دفاع 
کنند و مطالبات ســهامداران از دولت 
را به گوش آیت الله رییســی برسانند 
که افزایش قیمــت حامل های انرژی 
و نــرخ گاز با چه اثرات تخریبی برای 
اقتصاد کشور و بازار سرمایه می تواند 

همراه باشد.
چراغــی با بیان اینکــه باید این 
موضوع را سرلوحه فعالیت خود قرار 
دهیم که راه نجات اقتصاد کشور، توسعه 
بازار سرمایه است، ابراز امیدواری کرد 
که بتوانیم از اشــتباهات گذشته درس 
بگیریم و با توجه به وضعیت نقدینگی 

کشور، بازار اولیه را راه اندازی کنیم.
تلاش وزیــر اقتصاد برای 

بهبود وضعیت بازار
عضو سابق شورای عالی بورس 
با بیان اینکه وزیر اقتصاد تلاش خود را 
برای بهبود وضعیت بازار کرده است و 
این مصوبه ۱۰ بندی نتیجه تلاش وی 
و نیز دیگر اعضای تیم اقتصادی دولت 

بوده اســت، گفت:  امیدواریم با همین 
وضعیت حمایت از بازار سرمایه را ادامه 
دهند و با بازگشت آرامش به بازار، ضرر 

و زیان سهامداران جبران شود.
وی اظهــار داشــت: امیدواریم 
پیام های اقتصادی از سوی وزیر اقتصاد 
به بازار منتقل شود، زیرا وی متولی بازار 
سرمایه است و همچنان می تواند بازار 

را مورد حمایت قرار دهد.
چراغی با بیان اینکه بهتر است از 
بدنه دولت یک صدا بیرون آید، چراکه 
اختلاف نظرها موجب ایجاد سردرگمی 
در بازار می شــود، گفت: بازار سرمایه 
حساس است و درخواست ما این است 
تا مجلس و نیز دیگر مسوولان حاضر 
در دولت از اظهارنظرات غیرکارشناسی 

جلوگیری کنند.
عضو سابق شورای عالی بورس 
تاکید کرد: مصوبه ای را که خاندوزی در 
چند وقت گذشته پیگیری کرد، بسیار 
مثبت بود و توانســت تصمیماتی را به 

نفع بازار سرمایه اتخاذ کند.

رئیس کل بانک مرکزی تشریح کرد؛

جزئیات دستورالعمل ارائه خدمات پایه بانکی
 به صورت غیرحضوری

عضو سابق شورای عالی بورس اعلام کرد:

 توسعه بازار سرمایه، راه نجات اقتصاد کشور است

اقتصادی 6
حسن صادقی رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری؛ 

لایحه  همسان سازی از ابتدا 
برای بازنشستگان تامین اجتماعی 

قابل دفاع نبود
حسن صادقی تاکید می کند: لایحه ای که دولت پس گرفت، مزیت چندانی برای بازنشستگان کارگری نداشت؛

 آن لایحه برای بازنشستگان کشوری و لشگری جامع بود و همه ی مولفه های تعریف شده و استاندارد لازم را دربرداشت. اما 
برای بازنشستگان تامین اجتماعی چیز قابل دفاعی نداشت.

گروه اقتصادی - رییس سازمان  
هواپیمایی کشــوری گفــت: به دلیل 
اینکه بلیت برخی از پروازها برای ایام 
تعطیل بالاتر از ســقف تعیین شده و 
حتی بعضا بــه صورت کامل فروخته 
شده اســت، نمی توان در این شرایط، 
پروتــکل جدیــد کرونایــی درباره 
محدودیــت ۶۰ درصــدی پذیرش 
مسافر را در چنین پروازهایی رعایت 
کــرد. محمد محمــدی بخش اظهار 
کرد: مصوبه ســتاد ملی مقابله با کرونا 
برای رعایت پروتکل های بهداشــتی 
مانند محدودیت۶۰ درصدی پذیرش 
مسافر به مدت دو هفته است و دائمی 
نخواهد بود. اما از آنجا که بلیت پروازها 
قبل از این ابلاغیه فروخته شده، امکان 

اجرای آن وجود ندارد اما اعلام کردیم 
کــه در اولین فرصتی که بلیت  به مرز 
۶۰ درصد رسید، امکان فروش نداشته 
باشند و سقف فروش را روی این میزان 
ببندنــد اما برای پروازهایی که کمتر از 

این سقف بلیت فروخته بودند.
چرا محدودیت ۶۰ درصدی 
پذیرش مسافر در برخی پروازها 

رعایت نشد؟
وی افزود: تابع این ابلاغیه ستاد 
ملی مقابله با کرونا هستیم اما با توجه 
به در پیش داشــتن ایام تعطیلی مانند 
۱۳ رجــب، بلیت برخــی از پروازها 

فروخته شــده و نمی توانیم تعدادی 
از بلیت های فروخته شــده را به مردم 
بدهیم و تعــدادی دیگر را ندهیم. اما 
آن پروازهایی که تا ســقف ۶۰ درصد 
فروخته بودند را اعلام کردیم که دیگر 
نمی توانید بیشتر از آن بفروشید و باید 
تا دو هفتــه آن را رعایت کنند. اما اگر 
ایرلاینی تا دو هفته پس از ابلاغ ســتاد 
ملــی مقابله با کرونا بلیت های یکی یا 
چند تا از پروازهایش را فروخته باشد، 
به دلیل محدودیت هایی که گفتیم در 
واقع نتوانســته پروتکل مورد نظر را 
رعایت کند. رییس سازمان هواپیمایی 

کشــوری با بیان اینکه از همان روزی 
که ابلاغیه ســتاد ملی مقابله با کرونا به 
دست ما رسید، رعایت آن را برای همه 
ایرلاین هــا الزامی کردیم، ادامه داد: در 
صورت بروز تخلف با شــرکت های 
هواپیمایی مورد نظر برخورد خواهد  

شد.
خارجی  سفرهای  جزییات 

دریایی اعلام شد
سرپرست معاونت امور دریایی 
ســازمان بنادر و دریانوردی جزییات 
سفرهای خارجی دریایی را اعلام کرد 
و گفت: در حال حاضر خط کشتیرانی 

بندر باهنر – شــارجه راه اندازی شده 
اســت  و اگر هزینه های بسیار بالای 
سفرهای دریایی که حدود ۴۰ درصد 
آن به سوخت شــناورها بر می گردد، 
کاهش پیدا کند قطعا می توان امیدوار 
بود تعداد ســفرهای دریایی خارجی 
افزایش یابد. حسین عباس نژاد اظهار 
کرد: مشــکلی که در زمینه سفرهای 
دریایی به ویژه سفرهای خارجی وجود 
دارد، این است که با شرایط فعلی هزینه  
کشتی های مسافری بالاست. بنابراین 
حتی اگر شــناورها به صورت کامل 
مســافرگیری کنند، این سفرها صرفه 

اقتصــادی ندارد. وی افــزود: گرچه 
قیمت بلیت یکی از مباحثی اســت که 
در این زمینه از اهمیت بالایی برخوردار 
است. اما قیمت بلیت سفرهای دریایی 
خارجی باید بسیار کمتر از پروازهای 
خارجی باشــد و اساسا یکی از دلایل 
اینکه مســافر زیادی تقاضای ســفر 
دریایی در خط بندر باهنر-شــارجه و 
بندر لنگه-دوبی داشتند همین مسئله 
بــود. اما در این میــان باید به این نکته 
توجه داشــت که بیــش از ۴۰ درصد 
هزینه  سفرهای دریایی، نرخ سوخت 
اســت که بر اساس قیمت های منطقه 

محاسبه می شــود. این مسئله به ویژه 
در کشتی های بزرگ تر، مهمتر است.
سرپرست معاونت امور دریایی سازمان 
بنادر و دریانوردی ادامه داد: برای حل 
این مشکلات با وزارت نفت صحبت 
کردیم و پیگیر این مساله بودیم. نهایتا 
به این نتیجه رسیدیم که باید سوخت 
را به قیمــت ۸۰ درصد یارانه ای و ۲۰ 
درصد به نرخ بازار به شناورها - مانند 
سفرهای دریایی داخلی- ارائه بدهد که 
باعث رونق می شــود. عباس نژاد ادامه 
داد: قبل از شــیوع ویروس کرونا و با 
توجه به در پیش بودن مســابقات جام 

جهانی قطر، مذاکرات برای راه اندازی 
خط کشــتیرانی دوحه در دستور کار 
قرار گرفت و حتی ترمینال مســافری 
را این بندر از سوی قطر نوسازی شد.

وی اظهار کرد: ترمینال مسافری 
چابهار، بوشــهر، آبادان، باهنر و بندر 
لنگه بازسازی شــده اند، بنابراین اگر 
هزینه  سفرهای دریایی که سرسام آور و 
سنگین است، مدیریت شود، فرصتی به 
بخش مسافری، گردشگری و دریایی 
داده خواهد شــد تا سفرهای دریایی 
چابهار-مسقط، بوشهر-قطر،  لنگه-
دوبی،  قشــم- عمان از سرگیری شده 
و اخیرا با مذاکرات صورت گرفته سفر 
دریایی چابهار بــه کراچی راه اندازی 

شود.

گروه اقتصــادی - دولت در 
هفتم بهمن ماه، لایحه دائمی شــدن 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را 
بعد از چندماه معطلی در مجلس، پس 
گرفت. مرجوع شدن این لایحه، آنهم 
با تاخیر چندماهه، سوالات زیادی به 
وجــود می آورد. آیــا دولت جدید، 
نگران بــار مالی این لایحــه بود یا 
نمایندگان مجلس موافق تصویب آن 
نبودند؟ لایحه ی جایگزین جدیدی 
که قرار اســت به مجلس ارائه شود، 

واجــد چه شــرایطی اســت و چه 
آورده ای می تواند برای بازنشستگان 
به خصوص بازنشســتگان کارگری 

داشته باشد؟
بیســت و چهارم بهمــن ماه، 
حســینعلی حاجی دلیگانی )عضو 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی( 
گفت: »دولت نتوانســت روی این 
لایحه بایســتد اما انتظار می رود که 
جایگزینی را برای آن ارائه کند؛ البته 
صندوق های لشــکری و کشوری از 

منابع دولت اســتفاده می کنند اما در 
مورد تامین اجتماعی چنین وضعیتی 

را شاهد نیستیم.«
امــا آیا لایحه جدیــد می تواند 
منابــع کافــی برای ســازمان تامین 
اجتماعی فراهم کند تا بازنشستگان 
این ســازمان نگران اعتبار لازم برای 
تداوم متناسب سازی نباشند و بتوانند 
مثل ســایر بازنشســتگانِ کشور، از 
منابع عمومی و خزانه بیت المال برای 
بهبود وضع معیشتی بهره مند شوند؟

حســن صادقی )رئیس اتحادیه 
پیشکســوتان جامعــه کارگــری( 
می گوید: ما بازنشســتگان کارگری 
چشــم امید چندانی به این لایحه یا 
اصولاً لوایح دولتی نداریم؛ دولت ها 
بــه تعهدات خود در قبال ســازمان 
تامیــن اجتماعی و بیمه شــدگان آن 
عمل کنند، مشــکلات خود به خود 

حل می شود.
در ارتباط بــا پس گرفته 
همسان ســازی  لایحه  شــدن 
توسط دولت چه نظری دارید؛ 
این اتفاق چــه نتایجی دارد و 
آیا می توان انتظــار جایگزین 

بهتری داشت؟
لایحه ای که دولت پس گرفت، 
مزیت چندانی برای بازنشســتگان 
کارگــری نداشــت؛ آن لایحه برای 
بازنشستگان کشوری و لشگری جامع 
بود و همه ی مولفه های تعریف شده و 
استاندارد لازم را دربرداشت. بنابراین 
از منظر بازنشســتگان زیرمجموعه 
دولت، لایحه همسان ســازیِ دولت 
قبلــی، »قابل دفاع« بود. با اختصاص 
اعتبار مناســب، منابع مورد نیاز برای 
بازنشستگان  تداوم همسان ســازی 
صندوق های دولت را تامین می کرد 
اما برای بازنشستگان تامین اجتماعی 

چیز قابل دفاعی نداشت.
آورده ی مشخص آن لایحه 
برای بازنشستگان کارگری چه 

بود؟
شــدن  دائمــی  لایحــه  در 
همسان ســازی، تنها ســه مولفه به 
بازنشســتگان کارگــری اختصاص 
داشــت. اول اینکه به دولت تکلیف 
می کرد ظرف مدت ۵ ســال، بدهی 
خود به ســازمان تامین اجتماعی را 
بپردازد و آن را کامل تسویه کند. دوم 
اینکه، سهم سازمان تامین اجتماعی 
در لوایح بودجه سالیانه دیده شود تا 
بدهی معوق ایجاد نشود و با مشکل 
انباشــت بدهی دولت به ســازمان 

تامین اجتماعی مواجه نشــویم و در 
نهایت، نحوه اجرای متناسب سازی 
را مشخص کرده بود و تاکید داشت 
که ســازمان تامین اجتماعی از محلِ 
»منابع داخلی خود« و با برداشــت از 
منابــع مطالباتی که از دولت دریافت 
می کنــد، متناسب ســازی حقــوق 
بازنشســتگان را اجرایی کند. همین 

ســه مولفه به بازنشستگان کارگری 
و بیمه شــدگان ســازمان اختصاص 
داشــت، در حالیکه ایــن مولفه های 
الزام آور چیز جدیدی نیســت؛ اینها 
همه مواردی است که در جای جای 
قانــون نیز آمده؛ برای مثال در برنامه 
ششم توسعه به تاکید آمده که دولت 
باید هرســال بدهی جــاری خود به 
ســازمان را بپردازد و تا پایان برنامه، 

این بدهی را کامل تسویه کند.
در مجمــوع، پس گرفتن لایحه 
برای ما تعجب آور نبود. پس گرفتن 
لایحه و تلاش بــرای تدوین مجدد 
آن، از اســاس برای ارائه ی لایحه ای 
بهتــر نیســت بلکــه می خواهند از 
ســطح تعهدات دولــت تا جایی که 
امــکان دارد بکاهنــد و از امتیازات 
موجــود در لایحه قبلی کم کنند. اما 
در یــک برآورد کلی و اجمالی، وجه 
تمایز خاصی بیــن دو لایحه وجود 
نخواهد داشــت. در هــر دو لایحه، 
اگر امتیازی هم باشــد، بدون تردید 
زیرمجموعه  بازنشســتگان  نصیب 

دولت می شود.
بازنشســتگان کارگــری 

چــه انتظاراتی دارنــد؛ توقع 
دارند دولــت جدید در لایحه ی 
جایگزیــن چــه مــواردی را 
بگنجانــد؛ آیا امکانش هســت 
کــه در این لایحه ی دوم، اعتبار 
مجــزا از خزانه ی بیــت المال 
بــرای اجرای همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان کارگری 

کشور اختصاص دهند؟
 مــا فقط یک خواســته داریم: 
به تعهــدات خود عمل کنند. به متن 
صریح قانون بازگردند و به تعهدات 
خود در قبال سازمان تامین اجتماعی 
عمل کنند. متناسب ســازی برای ما 
بازنشســتگان کارگری، از اساس با 
همسان سازی بازنشستگان کشوری 
متفــاوت اســت. آن هــا مطالبات 
معوقــه از دولت ندارنــد، دولت از 
درآمدهــای عمومی کشــور هزینه 
می کند و برایشــان همسان ســازی 
را اجرا می کند؛ مــا مطالبات معوقه 
داریم؛ مطالبات ســنگینی هم داریم؛ 
همیــن مطالبــات را بــه موقــع و 
عادلانه بپردازند، ســازمان می تواند 
متناسب ســازی را عادلانه اجرا کند 
و تــداوم ببخشــد. دولــت با عدم 
پرداخت بدهی جــاری خود، عملًا 
ماهانه دســت در جیب بازنشستگان 
کارگــری می کند؛ دست شــان را از 

جیب ما بردارند، ما راضی هستیم.
مطالبات معوقه ســازمان 
تامیــن اجتماعی دقیقــاً چقدر 
اســت؛ آیا مبلغ آن مشــخص 

است؟
الان ســازمان دقیقاً بین ۴۵۰ تا 
۴۷۰ هــزار میلیــارد تومان از دولت 
طلبکار اســت؛ مبلغ ۷۰ هزار میلیارد 
تومــان نیــز از بخــش خصوصی 
طلبــکاری دارد. اینهــا را بدهنــد، 
نیــازی به لایحه نداریم. قانون تامین 
اجتماعی به خــودی خود، جامع و 

کامل اســت و بنابرایــن برای بهبود 
معیشت بازنشستگان کارگری، اصلًا 
نیازی به لایحه دولت نیست. اگر این 
بدهی ها پرداخت شود، هیچ مشکلی 
برای تداوم متناسب سازی نخواهیم 
داشــت. ما عطای دولت را به لقایش 
بخشیده ایم؛ فقط به تعهدات مصرح 
در قانون عمل کنند. مساله این است 
که دولت در تنظیم لوایح و تخصیص 
اعتبــارات همگانی، هیچ زمان منافع 
کارگران شاغل و بازنشسته را درنظر 
نمی گیرد؛ علت هم مشخص است؛ 
دولتی هــا و قانونگزاران خودشــان 
ذینفــع هســتند و با بازنشســتگان 
زیرمجموعــه ی دولت، »اشــتراک 
منافــع« دارنــد؛ مدیــران دولتی، 
قضات، اســاتید دانشگاه ها، اعضای 
عالیرتبه دادگســتری ها و شــورای 
نگهبــان، همگی زیرمجموعه دولت 
و صندوق هــای دولتی محســوب 
می شوند؛ بنابراین همه ی قانونگزاران 
در لایه های فرادســت، خودشــان 
ذینفع هســتند و طبیعی است که در 
هر قانونگــزاری و در هر تخصیص 
اعتبــاری، به فکر آینده خودشــان 

هســتند و منافع جمعی و مشــترک 
خودشــان را در نظر می گیرند. اما ما 

به دنبال »منافع ملی« هستیم.
مــا نگرانیم که ایــن »تعارض 
منافــع« که تا امروز همیشــه حاکم 
بــوده، موجب نشــود کارگــران با 
ساختار تصمیم سازی کشور، بیگانه 
شــوند؛ ما می گوییم شهروندان را به 
خودی و غیر خودی تقســیم نکنند؛ 
امروز کارگران شــاغل و بازنشسته، 
احســاس می کنند در این کشــور، 
شــهروند غیر خودی هستند؛ تمام 
امتیــازات و منافع بــرای دولتی ها و 
زیرمجموعه های دولت اســت؛ در 
چنین شــرایطی چطور توقع دارند 
بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی 
یعنی پشــتوانه های اصلــی نظام و 
اساسی ترین ســرمایه اجتماعی این 

کشور، ناامید و سرخورده نشوند؟
پس اگــر جمع بندی کنیم، 
باید بگوییم در شرایط موجود، 
نمی توان  بهتری  انتظار لایحه 
داشــت یــا لااقــل نمی توانیم 
انتظار داشــته باشــیم لایحه 
جایگزین برای بازنشســتگان 

کارگری، بهتر و مفیدتر باشد.
بله دقیقاً همینطور است؛ دولت 
لایحــه را پــس نگرفت کــه لایحه 
بهتری جایگزین کند؛ پس گرفت تا 
از فرمول هــای زایش فکری مدیران 
سازمان برنامه و بودجه استفاده کند 
و یک شــیر بی یال و دم و اشــکم به 
اســم لایحه جدید همسان سازی به 
مجلــس تحویل دهد. پس گرفتند تا 
از ســر و ته لایحه بزنند و آن را ابتر 
کنند؛ خلاصه بگویم، ما بازنشستگان 
کارگــری امیدی به دولت ها نداریم؛ 
آن روزی می توانیم امیدوار شویم و 
اطمینــان کنیم که به قانون بازگردند، 
شــعار ندهند بلکه بیاینــد و بدهی 
انباشــته ی حداقل ۴۵۰ هزار میلیارد 
تومانــی خود بــه ســازمان تامین 

اجتماعی را تسویه کنند.

رییس سازمان هواپیمایی اعلام کرد:

دلیل رعایت نشدن برخی پروتکل های جدید در پروازها

 دولت لایحه را پس نگرفت که لایحه بهتری جایگزین کند؛ پس گرفت تا از فرمول های زایش 
فکری مدیران سازمان برنامه و بودجه استفاده کند و یک شیر بی یال و دم و اشکم به اسم لایحه 
جدید همسان سازی به مجلس تحویل دهد. پس گرفتند تا از سر و ته لایحه بزنند و آن را ابتر 
کنند؛ خلاصه بگویم، ما بازنشستگان کارگری امیدی به دولت ها نداریم؛ آن روزی می توانیم 
امیدوار شــویم و اطمینان کنیم که به قانون بازگردند، شــعار ندهند بلکه بیایند و بدهی 
انباشته ی حداقل ۴۵۰ هزار میلیارد تومانی خود به سازمان تامین اجتماعی را تسویه کنند.
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